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سیاسی

متهم ردیف اول امارات است
 خبــر اول اینکــه، »ایران« در شــماره قبلی خــود با اشــاره به اهمیت 
راهبردی نشســت مشترک کشورهای حاشــیه خلیج فارس و روسیه، به 
توضیح بخشــی از بیانیه مشــترک این کشــورها که در آن ادعــای امارات 
مبنــی بــر پیگیری موضــوع جزایر ســه گانه از ســوی ســازمان ملل مطرح 
شــده بــود، پرداخت و ذیــل این مطلب تصریــح کرد که اگرچــه تذکرات 
لازم به روســیه داده شــده اما جریان غربگرا تــاش دارد تا از کوچکترین 
محملی علیه روابــط راهبردی ایران که به منظور خنثی ســازی تحریم ها 
و برخــاف میــل امریکا صورت می گیرد، اســتفاده کنــد. موضوعی که به 
مذاق »شبکه خبرنگاران برجامی« خوش نیامد و آنها با عدم فهم درست 
مسأله، »ایران« را روسوفیل نامیدند! )حال آنکه قبله آمال این افراد یعنی 
محمدجــواد ظریف بــود که در آخریــن افاضات خود قرارداد اســتعماری 
»ترکمن چای« میان قاجار و روس تزاری را تحسین کرده بود!(  »ایران« در 
گزارش اخیر خود تأکید کرد که اگر قرار به احضار ســفیری برای اعتراض 
به این بخش از بیانیه باشد، این سفیر دولت امارات است که در اولویت 
قرار دارد؛ دولتی که چه در نشست مشترک با چین و چه حالا در نشست 
مشــترک با روســیه، ادعای دســت اندازی به خاک ایــران را مطرح کرده و 
سابقاً نیز همراهی تام و تمامی با تحریم های ظالمانه امریکا داشته است. 
رفتار دولت امارات قطعاً برخاف سیاســت  همســایگی بوده و لازم است 
دســتگاه دیپلماســی، خطیبان محترم و فعــالان رســانه ای، متهم ردیف 
اول این اتفاق را از یاد نبرند. چه آنکه تبلیغات جریان غربگرا علیه روابط 
راهبردی ایران بعضی  از کم سوادان عرصه روابط بین الملل را به این سخن 
واداشته که حرف از »تجدیدنظر« در برخی روابط بزنند، حال آنکه همین 
افراد در یک دهه گذشته از هیچ تاشی برای عادی سازی روابط با دولت 
امریکا فروگذار نکرده و حالا فرصت را مغتنم می بینند تا همچون دولت 
متبوع خود، دست دولت سیزدهم را نیز از عواید دیپلماسی خالی کنند.

حلول کروبی در خبرنگاران اصلاح طلب!
 خبر دیگر اینکه، برخی خبرنگاران اصاح طلب که این روزها با دست 
خالی مجبور به ساختن سوژه های بی ارزش برای گذران عمر هستند، در 
آخرین نمونه از سلسله رفتارهای حرفه ای خود به متنی از صفحه عربی 
روســیه در توئیتر رجوع کرده و مدعی شــدند که روس ها خلیج همیشه 
فــارس را »خلیج عربی« خطاب کردند، غافل از آنکه این حاشیه ســازی، 
خود یادآور گاف معروف شیخ اصاح طلبان در مناظرات سال 88 خواهد 
شــد! عبارت به کار رفته در توئیتر روس ها، »دول الخلیج العربیه « اســت 
کــه مطابق قواعد عربــی، صفت »العربیــه« بــه واژه »دول« )جمع دوله، 
مونــث و به معنــای دولت هــا( برمی گردد و ترجمه درســت ایــن عبارت، 
»دولت هــای عربی خلیج« اســت نه »دولت های خلیــج عربی«، چرا که 
کلمه خلیج »مذکر« بوده و اگر قرار بود خلیج فارس خلیج عربی خطاب 
شــود، باید »الخلیج العربی« قید می شــد و صفت »العربیــه« در اعراب، 
جنس و تعداد نیز به »دول« برمی گردد؛ مسأله ای که مهدی کروبی شیخ 
محصــور اصاح طلبان نیز با آنکه ادعای ســال ها تحصیــل در حوزه های 
علمیه را داشت، نفهمید و همین مشاوران آبروی او را در صحنه مناظرات 
انتخاباتی ســال 88 بردند! این روزها که برجام و سینه چاکی برای امریکا 
دیگــر نــه آب و نه نانــی دارد، حالا گویا بخشــی از اصاح طلبان از مســیر 
تخریب روابط راهبردی ایران با رقیبان امریکا ارتزاق می کنند و الا دمیدن 
بر طبل »منافع ملی« اساســاً به این بخــش از اصاح طلبان نمی آید! چه 
آنکــه این افراد در آشــوب های اخیــر در حال ترویج بــه اصطاح جنبش 
»زن، زندگی، آزادی« بودند که اساســاً شــعاری برآمده از دل گروهک های 
»تجزیه طلــب« و بــا هــدف ترویــج تجزیــه ســرزمینی ایران مطرح شــد. 
اگرچــه وقتی ترجمــه یک عبارت ســاده عربی نیــز با غــرض ورزی همراه 
باشد،  نمی توان  برای قرار نگرفتن در پازل دشمنان ایران چه در تخریب 
روابط راهبردی با روسیه و چین و چه در آشوب های سال گذشته، از این 

جماعت انتظار بیشتری داشت.

جزئیات دستگیری عضو گروهک جیش الظلم
 دست آخر اینکه،  علی نارویی، عضو گروهک تروریستی جیش الظلم 
که پنجشنبه گذشته، خبر بازداشت وی از سوی پاسداران گمنام اطاعات 
سپاه منتشر شــد، قصد داشت ضمن شناسایی مســئولان ارشد استان، 
زمینه ترور آنان را فراهم کند. به گزارش تســنیم، این فرد، یکی از عناصر 
آموزش دیده گروهک تروریســتی »جیش الظلم« است که در پی اشراف 
اطاعاتی و  اجرای سناریوهای ســایبری و عملیاتی پاسداران   گمنام امام 
زمان)عج( سازمان اطاعات سپاه استان سیستان و بلوچستان دستگیر 
شــد. این تروریست، در بحبوحه اغتشاشــات مهرماه با دستور مستقیم 
فردی به نام »قادر« که یکی از سرکردگان گروهک تروریستی جیش الظلم 
بوده، مأموریت تأمین ساح گرم و مهمات جنگی برای اشرار و شورشیان 
را نیز عهده دار شد. وی پس از خروج غیرقانونی از کشور، به محل اصلی 
آموزش نیروهای عملیات کننده گروهک انتقال داده شد که طی حضور 
6 روزه در ایــن پایــگاه، آموزش های فشــرده شــامل بمب هــای مکانیکی، 
آهن ربایی و کنترلی و شــیوه های نوین و تخصصــی ترور و حذف فیزیکی 
شــخصیت های برجســته را فــرا گرفــت. در گام بعد مأموریت شناســایی 
چهره های شــاخص اطاعاتی و امنیتی و به صورت ویژه مســئولان ارشــد 
سیســتان و بلوچســتان به قصد ترور مســلحانه به وی اباغ شد که پس 
از ورود به خاک ایران تحت رصد قرار گرفته و با شناســایی ارتباطات او در 

نهایت دستگیر می شود.

دیگه چه خبر؟

دعوت به 
قانون شکنی 

ضد مدنیت 
است. ما 

در این 
فتنه دیدیم 

که جناح 
اصلاحات، از 

رأس تا پایین، 
با ژست های 

مختلف، با 
قانون شکنان 

همراهی 
کردند، تا جایی 

که برخی شان 
کشتار و 

تروریسم را 
خشونت الهی 

نامیدند
 یا اینکه کسانی 
که برای امنیت 
کشور بدنشان 

پاره پاره شده 
است، اینها 
را همسطح 
کسانی قرار 

دادند که 
اینها را ترور 

می کنند، 
چنین افرادی 

نمی توانند 
در انتخابات 
شرکت کنند

برجام برای 
طرف های 

غربی معنایش 
این بود که 

دری باز شود 
و همان طور 
که در ایران 

هم گفته شد، 
برجام های 

بعدی 
بیاید، یعنی 

ضمن اینکه 
دندان های 

هسته ای ما را 
بکشند و رشد 

ما را در فناوری 
هسته ای کند 

کنند و بعداً 
نابود کنند، 

بتوانند سایر 
توفیقات ما 

را هم مهار 
کنند،  زیرا 

آنها احساس 
کردند دولت ما 

بوی استیصال 
می دهد و 

هرچه جلوی 
آن بگذارند، 
مجبور است 

بخواند و امضا 
کند

لذا حالا که 
آنها فهمیده اند 

برجام جز در 
همان محدوده 

که تعیین 
شده، پیش 

نخواهد رفت 
زیر تعهدات 

خود زدند

  جواد لاریجانی در هشتمین سالگرد امضای توافق هسته ای 
به »ایران« گفت:

برجام پروژه مهار ایران بود
دولت آقای رئیسی منطق »استیصال« دولت قبل را کنار گذاشت

در دو سال اخیر تحولات زیادی در حوزه 
سیاست خارجی اتفاق افتاده است اما همچنان 

برخی معتقدند بدون توافق با امریکا یا بدون 
برجام به جایی نخواهد رسید. نظر شما 

چیست؟
پـــس از روی کار آمدن دولت ســـیزدهم شـــاهد 
تغییـــر ریـــل و تغییـــر دو پارادایـــم اساســـی در 
سیاســـت خارجـــی بودیـــم امـــا اگـــر بـــه عقـــب 
بازگردیـــم می بینیم کـــه اولاً دولت جنـــاب آقای 
روحانـــی بـــه طـــور کلـــی منطـــق مراوداتـــش با 
غـــرب عمدتـــاً منطق اســـتیصال بـــود؛ بـــه این 
معنا کـــه در ایـــن منطـــق ترکمنچـــای و برجام، 
هـــر دو خـــوب هســـتند و اگـــر نبودنـــد، اوضاع 
بدتـــر از ایـــن می شـــد! در توجیـــه برجـــام نیز به 
گفته های مکرون اســـتناد می کردند و می گفتند 
کـــه اگر مـــا برجـــام را امضـــا نمی کردیـــم، امریکا 
قصد داشـــت حملـــه نظامی کند. بـــرادر دیگری 
گفتـــه بـــود اگـــر امریکا بـــه مـــا حملـــه می کرد، 
با یـــک بمـــب کل سیســـتم دفاعـــی مـــا را از کار 
می انداخت! یـــا ظرف دو دقیقـــه کل امکانات ما 
نابود می شـــد؛ اســـتیصال یعنی این. وقتی کسی 
منطـــق اســـتیصال دارد، طبیعتاً متنـــی را هم که 
جلـــوی او می گذارنـــد، نمی تواند بگویـــد من آن 
را قبـــول دارم و آن را قبـــول نـــدارم. دولـــت آقای 
رئیسی این منطق را کنار گذاشت؛ تلقی دشمن 
از ما اصاح شـــد و فهمیدند که استیصال را کنار 
گذاشـــتیم و می گوییم ما مســـتأصل نیســـتیم.
نکته دوم این اســـت کـــه ما روابط خـــود را هم با 
دنیا بازتعریـــف کردیم و هم از غـــل و زنجیری که 
تفکـــر برجامی بر دســـت و پای ما گذاشـــته بود، 
خاص کردیم. دولت گذشـــته بـــه بحث برجام 
و مخلفاتـــش )بحث موشـــکی و منطقـــه ای و... 
کـــه بدتر از برجام بـــود( معتقد بود امـــا با دولت 
جدیـــد در مـــراودات ما با دنیـــا دو اتفـــاق افتاد: 
اولاً، اینکه فهم مـــان از »دنیـــا« را بازتعریف کرده 
و تصریـــح کردیم که دنیـــا فقط امریکا، فرانســـه 
و انگلیس نیســـت و اتفاقـــاً دنیا خیلـــی بزرگ تر 
اســـت. ثانیاً، به برکـــت این بازنگـــری در صحنه 
بین المللی نیز توانســـتیم روابط بسیار معناداری 
با دیگر کشـــورهای بســـیار مهم دنیا ایجاد کنیم، 
ضمـــن اینکه مذاکـــرات در برجـــام را نیـــز ادامه 

می دهیـــم اما هیـــچ وقت معطـــل آن نماندیم.
واقعیـــت ایـــن اســـت کـــه برجـــام امامـــزاده ای 
نیســـت که شـــفا بدهد. الان داریم مطالبه حق 
می کنیم، یعنی در برجام یـــک معامله ای کردیم 
و بهـــای آن را بـــه صورت نقـــد پرداخـــت کردیم، 
اما مابـــه ازای آن را دریافت نکردیـــم، حالا داریم 
مذاکـــرات را ادامـــه می دهیـــم تـــا کالای خـــود را 
دریافـــت کنیم. مـــن که از نقادان سرســـخت آن 

بـــودم، اما در هـــر صورت این معامله انجام شـــد 
و مـــا باید مذاکـــرات را پیگیری کنیـــم. بعضی ها 
مدام می گویند اگـــر می گویید برجام بد اســـت، 
چرا مذاکرات آن را ادامه می دهید. پاســـخ روشن 
اســـت؛ ما مذاکره را به خاطر خوبی و بدی برجام 
انجام نمی دهیم. این معامله انجام شـــده است، 
بهـــای آن هم نقد به طرف مقابل پرداخت شـــد، 
پـــس حالا بایـــد مذاکـــره کنیم تا مـــا هم جنس 
خود را دریافت کنیم. بنابراین، این فلسفه ادامه 
مذاکره از ســـوی ماســـت، اما نکته اینجاست که 
درعیـــن حـــال، امـــور خـــود را همانند ســـابق به 
هیـــچ وجه معطل برجـــام نکردیم. ایـــن دو کار و 
این دو تغییر مســـیر سبب شـــد که دستاوردهای 
خوبی در حوزه سیاست خارجی دولت سیزدهم 

به دست بیاوریم.

توصیف شما از دستاوردهای سیاست خارجی 
در دولت سیزدهم چیست؟

اولاً اینکـــه روابـــط مـــا بـــا کشـــورهای مهـــم دنیا 
بازتعریـــف شـــد؛ یعنی کشـــورهایی ماننـــد هند، 
چین، روســـیه و کشـــورهایی در امریـــکای لاتین 
و جاهـــای دیگـــر کـــه همـــه فرصت هـــای زیادی 
برای ما دارند، در دســـتور کار تعامل ســـازنده قرار 

گرفتنـــد. این نکته بســـیار مهمی اســـت.
منطقـــه  در  مـــا  کـــه  اســـت  ایـــن  دوم  نکتـــه 
دستاوردهای بســـیار عظیمی به دســـت آوردیم. 
ببینیـــد! وقتـــی رابطه ما با عربســـتان بازســـازی 
می شـــود، معنـــای آن ایـــن اســـت که سیاســـت 
ما در ســـوریه، یمن و لبنان موفق شـــده اســـت. 
بعضـــی از دوســـتان اصاح طلب مـــا نمی توانند 
ایـــن واقعیات را ببینند. اینها در شـــعار می گویند 
ما واقع بین و واقعگرا هســـتیم در حالی که اتفاقاً 

آدم های بســـیار متوهمی هســـتند!
همچنیـــن روابـــط دیگـــر مـــا در حـــوزه منطقـــه 
بتدریج دارد مســـائل مهمی را رقـــم می زند. این 
دوره، دوره میوه چینـــی از مجاهدت های عظیم و 

پیـــروزی در سیاســـت های منطقه ای اســـت.

همان طور که اشاره کردید، نظم منطقه ای که 
ایران در پی آن بود، در یمن، سوریه و لبنان با 
توافق با عربستان تثبیت شده است؛ باوجود 
این، تغییر رویکرد دولت در سیاست خارجی، 
چقدر توانسته است باعث تغییر نگاه دنیا به 

جمهوری اسلامی ایران شود؟
بـــا وجـــود تبلیغاتـــی کـــه غـــرب در دشـــمنی ها 
نســـبت به ما انجام می دهد، دنیای وســـیعی که 
مـــا تعریف کـــرده و بـــا آن تعامل می کنیـــم، این 
روش های غـــرب را روش های معقولی نمی بیند. 
حقیقتـــاً اگر امروز با یک فـــرد آگاه در چین، هند 
یا شهروندی از کشورهای امریکای لاتین صحبت 
کنیـــد، می بینیـــد تحریم هایی را که علیـــه ایران 
اعمال شـــده اســـت موجـــه نمی داننـــد، ضمن 
اینکه ما بـــا وجود این تحریم ها توفیقات بســـیار 
بزرگـــی نیز طـــی دهه هـــای اخیر پیـــدا کردیم که 

خود غربی هـــا به آن معترف هســـتند.
نکته دیگر اینکه دنیا تحـــرکات ضدامنیتی علیه 
مـــا را می فهمـــد و آن را نیـــز موجـــه نمی دانـــد. 
آشـــوب های ســـال گذشـــته فتنـــه بزرگـــی بود. 
اساســـاً معتقدم نباید این فتنه اخیر را دست کم 
گرفـــت. فتنه اخیـــر، یک فتنـــه مرکب بـــود و از 
همـــه نقاطـــی کـــه دشـــمنان در فتنه ســـال88 
شکست خورده بودند، ســـعی کردند وارد میدان 
شـــوند و آن شکســـت را جبـــران کننـــد. حتی از 
مؤلفه هـــای مذهبـــی و مؤلفه هایـــی کـــه به نظر 
آنان مشـــتری دارد تـــا مؤلفه های اقتصـــادی را به 
کار بردند. ســـلبریتی ها را ردیف کردند، از هر نوع 
نفوذی که می شـــد اســـتفاده کردند، اما شکست 
خیلی بدی خوردند. این نشـــان داد که جمهوری 
اســـامی دارای یک پشتوانه بسیار عظیم مردمی 
و دارای ریشه بســـیار قوی است. اینها در دنیا هم 
دیده و فهمیده می شـــود. بنابراین وقتی کشـــور 
مســـتقلی در دنیا می خواهد با جمهوری اسامی 
ایران کار کنـــد، می داند که در برابر او یک کشـــور 

ریشـــه دار، باثبات و قوی قرار گرفته اســـت.
دولت هـــای مختلـــف می داننـــد که با کشـــوری 

معاملـــه و مـــراوده می کنند که به رغـــم این همه 
تحریم و فشـــاری که علیه او بوده اســـت، ســـر پا 
ایســـتاده، پیشـــرفت نیز کـــرده و با وجـــود اینکه 
توطئه هـــا را خنثی می کنـــد، در صحنه منطقه ای 

نیز دارای تأثیرگذاری وســـیعی اســـت.
بـــرای اولیـــن بـــار در تاریـــخ 400 ســـال گذشـــته 
در منطقـــه مـــا، کشـــورهای ســـلطه طلب مانند 
انگلیـــس، امریکا و بعضـــی کشـــورهای اروپایی، 
نقشـــه کشیدند و این نقشه را کشـــوری در داخل 
خود منطقه مانند ایران خنثـــی کرد و این پدیده 
در 400 ســـال گذشـــته اتفاق نیفتاده بود. طبیعتاً 
اینهـــا برای امریـــکا و انگلیس دردناک اســـت، اما 
برای کشـــورهای دیگر به این معناســـت که داریم 
با یک دولت مســـتقر و مســـتحکم کار می کنیم، 
لذا اعتبـــار تعامل با ایران غیـــر از اعتبار تعامل با 
کشوری است که یا رئیســـش نوکر جایی است یا 

اینکه معلوم نیســـت چقدر ریشـــه دارد.

امروز سه کشور اروپایی عضو برجام موضوع 
اوکراین و ادعای کذب حمایت تسلیحاتی 

ایران از روسیه در این جنگ را بهانه 
قرار دادند تا به تعهدات خود، بویژه در 

زمینه بندهای غروب و پایان تحریم 
تسلیحاتی ایران عمل نکنند. شما این 

فرایند را چطور ارزیابی می کنید؟
ببینیـــد! برجـــام برای طرف هـــای غربی 
معنایـــش این بـــود کـــه دری باز شـــود و 
همان طـــور کـــه در ایران هم گفته شـــد، 
برجام هـــای بعـــدی بیایـــد. یعنی ضمن 
اینکه دندان های هســـته ای ما را بکشند 
و رشـــد مـــا را در فنـــاوری هســـته ای کند 
کننـــد و بعداً نابـــود کنند، بتوانند ســـایر 
توفیقات مـــا را هم مهار کننـــد. زیرا آنها 
احســـاس کردند دولت ما بوی استیصال 
می دهـــد و هرچـــه جلـــوی آن بگذارند، 

مجبور اســـت بخوانـــد و امضا کند.
لذا حالا کـــه آنها فهمیده انـــد برجام جز 
در همـــان محـــدوده کـــه تعیین شـــده، 
پیـــش نخواهد رفـــت زیر تعهـــدات خود 
زدنـــد. به عبـــارت دیگـــر، این برجـــام در 
حدی کـــه رهبـــر انقاب تعییـــن کردند، 
راجع به مســـائل هســـته ای و رفع شبهه 
خواهـــد بـــود. البتـــه اگـــر من مســـئول 
مذاکـــرات برجام بـــودم، نمی گذاشـــتم 
هیچ یـــک از این عبـــارات در متن برجام 
بیاید. متأســـفانه ســـینه چـــاکان برجام 
هیچ کدام متـــن دقیـــق آن را نخواندند 
و نمی داننـــد از چـــه چیزی دارنـــد دفاع 
می کنند. شما مقدمه برجام را بخوانید، 
مـــا را در موضـــع متهـــم و پاســـخگویی 
گذاشـــته و ما بایـــد ثابت کنیـــم که بچه 
خوبی هســـتیم، شـــما غلـــط کردید که 
چنیـــن نگاهی به مـــا دارید. اصـــاً هیچ 
توافقنامه ای نباید اینطور نوشـــته شـــود، 
توافقنامه باید دوطرفه باشـــد، یعنی باید 
بگویـــد طرف غربـــی ایـــن دلنگرانی ها را 
دارد و طـــرف ایرانـــی هم ایـــن اعتراضات 
را دارد و ایـــن موافقتنامـــه بایـــد ایـــن دو 
رویکـــرد را به هـــم نزدیک کنـــد، اما متن 
برجام درســـت عکس این مسأله تنظیم 

شـــده است.
در سرتاســـر برجام ما باید نشـــان دهیم 
بچه خوبی هســـتیم و اگـــر خوب بودیم، 
ایـــن شـــکات را به مـــا می دهنـــد! حالا 
بگذریـــم از مســـأله مکانیـــزم ماشـــه یـــا 
بگذریـــم از اینکه در جایـــی بدون هیچ 
تناســـبی اســـم موشـــک هایی را آوردنـــد 
و می گوینـــد بـــرای حمـــل ســـاح های 
اتمـــی قابلیـــت دارد، خب ایـــن چه نوع 
قابلیتی اســـت؟ قابلیـــت تئوریک مطرح 
اســـت یا قابلیت عملیاتـــی؟ این درحالی 
نوشـــته شـــده که ســـاح اتمی می تواند 
بـــا موشـــک های مختلفی حمل شـــود. 
بنابرایـــن همین جا مشـــخص می شـــود 

که آنها چـــه غرضی داشـــتند.
 اما ایـــن طرف وقتـــی فهمیدنـــد به این 
غـــرض نمی رســـند زیـــر برجـــام زدنـــد و 
مـــا کـــه از اول در غـــرض خـــود مســـتقر 
بودیم و هدف ما این بـــود که آنان دروغ 
می گوینـــد و ما دنبال ســـاح هســـته ای 
نیســـتیم، بنابرایـــن پای تعهـــد و امضای 
خـــود ایســـتادیم، آنـــان بودنـــد کـــه زیر 

تعهـــدات خودشـــان زدند.
تـــا موقعی که آنـــان احســـاس کنند این 
ســـند برای منافـــع آنان فایـــده ای ندارد، 
پـــای مذاکـــره نخواهنـــد آمـــد. بنابراین 
سیاســـت آقای رئیسی درســـت است که 
ما معطـــل برجام نباشـــیم امـــا در عین 
حـــال از مذاکره نیز فاصلـــه نمی گیریم، 
چـــون مطالبـــه داریـــم. این مذاکـــره ما 
بـــرای مطالبه اســـت، نـــه بـــرای اینکه به 

برجـــام برگردند یـــا برنگردند.

ادعای سه کشور اروپایی که می گویند 
ما بندهای غروب را اجرا نمی کنیم، 

یک نقض صریح برجام است. با 
این تفاسیر شما چشم انداز را چه 

می بینید؟ آیا غرب این ادعا را عملیاتی 
خواهد کرد؟ در این صورت واکنش 

ایران چه خواهد بود؟
اولاً کـــه غربی ها هیـــچ بنـــدی از برجام 
را رعایـــت نکردنـــد، بنابرایـــن اینکه  بند 
دیگـــری از برجـــام را هـــم اجـــرا نکنند، 
چیـــز عجیبـــی نیســـت. امـــا موضـــع ما 
خیلـــی روشـــن اســـت. مـــا یک کلمـــه از 
برجـــام را بـــالا یـــا پایین نمی کنیـــم، زیرا 
مـــا نمی خواهیم یـــک توافقنامـــه جدید 
بنویســـیم. ما نســـبت به همانی که امضا 
کردنـــد، نه یک کلمـــه پایین تـــر و نه یک 
کلمـــه بالاتر مطالبـــه داریـــم. غربی ها تا 
حـــالا کدام بنـــد برجـــام را امضـــا کردند 
که بنـــد غـــروب را اجـــرا کننـــد؟ بنابراین 
موضع ما کاماً روشـــن است، یعنی هیچ 
بخشـــی از برجام قابل بازنگری نیست.

به یک موضوع داخلی بپردازیم؛ حدود 
9 ماه به انتخابات مجلس باقی مانده 
و بحث ها در این باره در گرفته است. 

اما در مقابل اصلاح طلبان بر طبل عدم 
حضور در انتخابات می کوبند، دیدگاه 

شما چیست؟
توطئه هـــای دشـــمن بـــرای انتخابـــات و 
پیـــروی جنـــاح اصاحات از آن، مســـأله 
بـــدی اســـت. اصاح طلبـــان یـــک روز 
می گوینـــد رفرانـــدوم می خواهیـــم و روز 
دیگـــر می گوینـــد نظـــارت اســـتصوابی 
خوب نیســـت؛ این ســـخنان، حرف های 
قشـــنگی بـــرای یـــک آدم میهن پرســـت 

. نیست
باید این انتخابات قانونی و ســـالم برگزار 
شـــود و یـــک کار مهـــم این اســـت که به 
نیروهـــای توانمنـــد کمـــک کنیـــم تـــا به 
صحنـــه بیاینـــد و موفـــق شـــوند. یکی از 

وظایـــف همگان این اســـت کـــه ارزش و 
تأثیر پول در انتخابـــات را کاهش دهیم. 
زیـــرا نیروهای خوب معمولاً پول ندارند و 
اهل این هم نیســـتند که برای انتخابات 
برونـــد پول جـــور کنند، بنابراین رســـانه 
بایـــد به این افـــراد شایســـته کمک کند.
دشـــمن که حقیقـــی اســـت و توهم هم 
نیست، اساساً نمی خواست در جمهوری 
اســـامی ایـــران انتخابات برگزار شـــود. 
الان کـــه تجربه کـــرده تـــوان به هم زدن 
تـــاش می کنـــد  نـــدارد،  را  انتخابـــات 
انتخابات به گونه ای باشـــد تا مشـــارکت 
در آن کـــم شـــود.  بعداً بگویـــد که خب، 
چون مشـــارکت در انتخابـــات کم بوده، 
بنابرایـــن انتخابات جدی نبوده اســـت. 
درحالـــی کـــه در کشـــورهای خودشـــان 
گاهـــی انتخابات با مشـــارکت 30درصدی 
مـــردم برگـــزار می شـــود، یـــا گاهـــی 25 
درصـــد شـــرکت می کننـــد، اما بـــه ما که 
می رســـند، چیـــز دیگـــری می گوینـــد. 
بنابرایـــن، مهم اســـت که ما به دشـــمن 
بگوییم، همان طور که در جشـــن غدیر، 
دشـــمنان ما واقعـــاً دندان هـــای خود را 
از شدت خشـــم شـــکاندند و این جشن 
غدیـــر بســـیار برایشـــان دردنـــاک بـــود، 
حضور و مشـــارکت ما در انتخابات هم تا 
همین اندازه مهم اســـت و باعث خشـــم 

دشـــمنان خواهد شـــد.

توصیه شما به اصلاح طلبان چیست؟
امروز دوران شـــفافیت اســـت. کســـانی 
کـــه معتقد به قانون اساســـی نیســـتند، 
اعتقادشان محترم است، اما نمی توانند 
نماینده مجلس شوند. کسی که معتقد 
اســـت نظام باید سکولار باشـــد یا کسی 
که معتقد اســـت اساساً اســـام مندرس 
اســـت، یـــا کســـی کـــه می گوید اســـام 
در مســـائل شـــرعی خود باید تابـــع آرای 
ایـــن آدم نمی توانـــد  عمومـــی باشـــد، 
امضـــا کنـــد که مـــن بـــه قانون اساســـی 
معتقـــد هســـتم. بنابراین کســـانی باید 
وارد انتخابات شـــوند که واقعـــاً به قانون 
اساسی پایبند باشند. حالا ممکن است 
کســـی بندی از قانـــون اساســـی را قبول 
نداشـــته باشـــد که البته قبول نداشـــتن 
غیـــر از عـــدم پایبنـــدی اســـت. بهترین 
توصیـــه من به اصاح طلبان این اســـت.
نکتـــه دوم ایـــن اســـت کـــه دعـــوت بـــه 
قانون شـــکنی ضد مدنیت اســـت. ما در 
ایـــن فتنه دیدیـــم که جنـــاح اصاحات، 
از رأس تا پایین، با ژســـت های مختلف، 
بـــا قانـــون شـــکنان همراهی کردنـــد، تا 
جایی که برخی شان کشـــتار و تروریسم 
را خشـــونت الهـــی نامیدنـــد. البتـــه این 
نیســـت،  خودشـــان  مـــال  اصطـــاح 
خشـــونت الهـــی اصطاحـــی اســـت که 
اســـاوی ژیـــژک از یک آنارشیســـت نقل 
کـــرده اســـت. یا اینکه کســـانی کـــه برای 
امنیـــت کشـــور بدنشـــان پاره پاره شـــده 
اســـت، اینهـــا را همســـطح کســـانی قرار 
دادند کـــه اینها را تـــرور می کنند. چنین 
افرادی نمی توانند در انتخابات شـــرکت 
کننـــد. حالا بهانه می آورند کـــه رفراندوم 
بگذارید یا بهانـــه می آورند که چرا نظارت 
اســـتصوابی اســـت. بهانه بی بهانه، این 
دوره، دوره شـــفافیت اســـت. مـــادام که 
مـــردم را تشـــویق بـــه خشـــونت نکنند و 
نظرات خودشـــان را بگوینـــد، این عیب 
نـــدارد اما تشـــویق به خشـــونت در همه 

جـــای دنیا محکـــوم و مردود اســـت.

برخی اصلاح طلبان برای توجیه عدم 
رأی آوری شان می گویند اگر هم وارد 

مجلس شویم، به دلیل سازکارهایی که 
وجود دارد، اساساً نمی توانیم تأثیرگذار 

باشیم و مجلس نمی تواند منشأ اثر 
باشد. نظر شما چیست؟

ما عملکـــرد اینهـــا را در مجلس ششـــم 
دیدیـــم. شـــما نمی توانیـــد مجلـــس را 
پایگاه تغییر قانون اساســـی قرار بدهید. 
مجلـــس جایی اســـت کـــه بـــرای اجرای 
قانـــون اساســـی می خواهـــد ریل گذاری 
کند. ســـؤال این اســـت که این حضرات 
برای پیشرفت علمی، پیشرفت اقتصادی 
و پیشـــرفت سیاســـی چه حرف درســـت 
و درمانـــی دارنـــد. اینکـــه آنجا بنشـــینیم 
و مرتـــب مطالـــب توخالـــی بگوییـــم که 

فایـــده ای ندارد. 
یـــک کلمـــه حـــرف درســـت و حســـابی 
نمی شـــنویم. می گویند اوضـــاع اقتصاد 
خیلـــی خـــراب اســـت، اتفاقـــاً آدم های 
مرفه جریان اصاحات ایـــن روزها علیه 
گرانـــی زیاد صحبت می کننـــد. بفرمایید 
ریشـــه گرانی کجاست و شـــما چه حرف 
حســـابی دارید؟ اصـــاً فردا همه کشـــور 
دســـت شـــما، شـــما چه کار می خواهید 
بکنید؟ بلـــه، اینکه نوکر امریکا شـــویم و 
دلارها بیاید و...این که نســـخه مندرسی 

. ست ا
اســـت،  خالـــی  دســـتش  کـــه  کســـی 
چـــرا اینقـــدر اشـــتلم می خوانـــد؟ اگـــر 
می خواهیـــد وارد مجلـــس شـــوید، باید 
متواضعانـــه بگوییـــد کـــه چـــه برنامه ای 
داریـــد و بـــه مـــردم بگوییـــد کـــه چـــه 

بکنیـــد.  می خواهیـــد 
مجلـــس ششـــم، بـــرای اصاح طلبـــان 
یک مجلس نمونه اســـت. غیر از ناســـزا 
گفتن، غیر از تحصن، غیر از اســـتعفا، از 
این مجلس یک کار درســـت و حســـابی 
در جهت ایفـــای وظایف قانونی ندیدیم. 
اگر می خواهند ایـــن کار را بکنند، توصیه 
مـــا این اســـت کـــه بیخـــود وقـــت مردم 

را نگیرند.

سه شـــنبه ۲۳ تیـــر ۱۳۹۴ بود کـــه محمدجواد ظریف وزیر ســـابق امور خارجـــه به نمایندگـــی از دولت وقت 
جمهـــوری اســـلامی ایران توافقـــی را با 6 قدرت سیاســـی دنیا تحت عنـــوان »برنامه جامع اقدام مشـــترک« 
امضـــا کرد کـــه بعدها به »برجـــام« معروف شـــد؛ برنامه ای جامـــع که قرار بـــود طرفین ذیـــل آن »اقدامات 
مشـــترکی« را انجام دهند و ایـــران از فواید اقتصادی آن که حســـن روحانی وعـــده آن را داده بود، بهره مند 
شـــود. حال، هشـــت ســـال از امضای آن توافق گذشـــته، در حالی که امریـــکا به عنـــوان اصلی ترین طرف 
ج شـــده، سه کشـــور اروپایی نیز همراســـتا با دولت قبل و کنونی امریکا به تعهدات  ایران، از این توافق خار
خود جامه عمل نپوشـــاندند و تنها چین و روســـیه بر مطالبات ایران از این ســـند تأکیـــد دارند. اما آنچه که 
نگذاشـــت حق مردم ایران در این توافق ســـتانده و میوه های وعده  داده شـــده، چیده شود، نه صرفاً خروج 
امریـــکا از توافـــق بلکه ماهیـــت یکطرفه و متن ضعیفـــی بود که جمهوری اســـلامی ایران را متعهد ســـاخته 
اســـت. متنی که دلسوزان و دلواپسان بسیاری نسبت به آن نقد داشـــتند اما امضاکنندگان آن، منتقدان را 
به جهنم حواله دادند. حالا در هشـــتمین ســـالگرد امضای برجام با دکتر محمدجواد لاریجانی سیاستمدار 
کهنه کار به گفت و گو نشســـتیم و نظـــرات او را در خصوص برجام و همچنیـــن انتخابات پیش روی مجلس 
شـــورای اســـلامی جویا شـــدیم. جواد لاریجانی در این مصاحبه، رویکرد دولت قبل در مذاکرات هسته ای را 
زیر ســـؤال برده و از آن به »اســـتیصال« یاد می کند. وی همچنیـــن در توصیه هایی خطاب به اصلاح طلبان، 
شـــرط ورود به صحنه انتخابات را دوری از ترویج خشـــونت و پایبندی به قانون اساســـی می داند. لاریجانی 
همچنین به واکاوی ناکامی دشـــمن در آشـــوب های ســـال گذشـــته و اثرات مثبت آن در سیاست خارجی و 

منافع ملی پرداخته اســـت. در ادامه مشـــروح این گفت و گـــو را می خوانید؛

عکس: علی حسن پور/ایران

گفت و گو

مصطفی عیوضی

دبیر  گروه سیاسی


